
איך מוצאים שידוך?

אישה זה לא כבשה

"שלום, אימא" בקע הקול מאחורי הקו. בתיה הקטנה 
התקשרה לאימא מהמכולת ואמרה: "אין גבינה חמישה 
אחוזים, האם תרצי שאקנה גבינה תשעה אחוזים?" "כן, 
ילדתי, תקני תשעה אחוזים," ענתה אימא, "ואל תשכחי 
גם כיכר לחם, אה.. ועוד דבר, אם תראי במכולת או 
ברחוב כלה מתאימה לאחיך הגדול שמחפש שידוך, 

תביאי גם אותה..."

תגידו לי, קוראים יקרים, האם 
גם אתם הייתם מחתנים את הבן 
שלכם באופן כזה? סומכים על 
ילדה קטנה בלי לבדוק ובלי 
לברר? אז אולי אליעזר עבד 
אברהם הוא לא ילדה קטנה, 
אבל עדיין, מי שולח עבד למצוא 
שידוך? וכי אברהם אבינו צריך 
פרה או כבש שהוא שולח את 
זה סיפור  העבד שלו?! כלה 

הכול  בסך  רגיש,  מאוד  מאוד 
מדובר בבית היהודי הראשון של עם ישראל, למצוא 

אישה טובה בעולם של עבודה זרה וחושך רוחני זו 
מלאכה שהיינו מצפים מאברהם אבינו להתעסק בה 

בעצמו.

דווקא בגלל זה

אבל לתורה יש מסר קריטי עבורנו. אנחנו לא נותנים 
ציון לסיפורי התורה הקדושה שכולם גופי תורה ודברי 
מוסר נוקבים המיישרים את האדם, אבל לא לחינם 
התפעלו חז"ל באופן מיוחד מהסיפור הזה וטבעו עליו 
את הביטוי "יפה שיחתן של עבדי אבות יותר מתורתן 
של בנים". כי בסיפור הנפלא הזה ישנו מסר מדהים של 
אמונה וביטחון שנצרך לכל אדם, ובפרט לכל הסובלים 

ממגיפת הדור שהיא העיכוב בשידוכים.

שימו לב, השידוך הקדוש של יצחק ורבקה הוא שידוך 
ש"עטוף" בתפילות. עוד לפני השליחות אברהם נושא 
תפילה ואומר: "ה' אלוקי השמים, הוא ישלח מלאכו..." 
אליעזר עצמו כשמגיע לחרן עומד על הבאר ומתפלל, 
וגם המפגש הראשון בין רבקה ליצחק היה כאשר יצחק 

משיח את לבו בשדה לפני ה'.

והמסר כאן הוא מאוד מאוד נוקב: נכון, שידוך זה דבר 
מאוד רגיש, מאוד מאוד מורכב, 
ודווקא בגלל זה, הדבר החשוב 
האמונה  הוא  בשידוך  ביותר 
ביטוי  לידי  הבאים  והביטחון 
ההשתדלות  במיעוט  דווקא 

וריבוי בתפילה.

יש דברים נסתרים

כי תבינו טוב, הבן אדם בקושי 
יודע מהי מידת הנעליים שלו, 
איך הוא יכול לדעת מי הנשמה 
המתאימה להקים איתה את ביתו? אדם יראה 
לעיניים, והעיניים משקרות ומטעות מאוד. על פי 
האמת הבן אדם לא יודע כלום ואין לו שום דרך בעולם 
לבחור את השידוך הנכון לעצמו ולילדיו. רבי נתן כותב 
במכתב לבנו: "אין דבר נסתר ונעלם מעיני האדם יותר 

מעניין זה של שידוכים".

לפעמים הכול נראה טוב, אבל זה ממש לא מתאים. 
ולפעמים מה שאתה רואה כחיסרון הגדול ביותר 
מתברר כיתרון עצום. אנחנו לא יודעים כלום. אנחנו 
לא מבינים בנשמות ובגלגולים ובכל הפרטים העמוקים 

והאינסופיים שעל פיהם הבורא מנהיג את עולמו.

ואם בכל דבר בחיים צריכים אמונה וביטחון, גם 
בדברים שאנחנו חושבים שאנחנו כביכול יודעים ומבינים 

בהם, כל שכן בעניין השידוך שבזה ברור לכל בר דעת 
שעל פי השכל הפשוט אנחנו לא מבינים כלום – כל 
שכן וכל שכן שעל פי השכל הישר אין שום השתדלות 
שתועיל כאן חוץ מריבוי תפילה וביטחון שלם בה' יתברך 
שממנו ורק ממנו אישה לאיש והוא לבדו מושיב יחידים 

בייתה לפי הזכות של החתן והכלה ולפי הנשמות.

אל תיכנסו לפינות

ולכן אברהם אבינו שולח את אליעזר למצוא את 
השידוך, כדי להראות שמציאת השידוך לא תלויה 
בדעת. אם זה היה תלוי בדעת – אין בר דעת בדור 
כמו אברהם אבינו. אבל שידוך זה מעשה ה' ממש, זו 
אמונה שהיא מעל הדעת, וזה לא משנה אם אברהם 
ילך או אליעזר, העיקר ש"ה' אלוקי השמים... הוא ישלח 
מלאכו לפניך והצליח דרכך". אין לאברהם ספק שתהיה 
כאן סייעתא דשמיא. הן מצד שזה בית שאמור לגלות 
את כבוד ה' ומלכותו, והן מצד שהוא בטוח שתפילותיו 
יתקבלו בשמיים, והן מצד זכות החתן הקדוש שאברהם 

אבינו ידע את מעלתו העצומה.

אברהם היה בטוח שזה לא הוא ולא אליעזר, זה בורא 
עולם בכבודו ובעצמו שישלח את המלאכים ויעשה 
ניסים ונפלאות כדי להקים את הבית הקדוש הראשון 
בעולם. ואכן, כל הסיפור כולו רצוף בניסים ובהשגחות 
מיוחדות גלויות ומדהימות. "והאיש משתאה". צריכים 

רק לעמוד ולהתפעל מכל הסיפור הנורא הזה.

אברהם אבינו מלמד אותנו את האמונה הגבוהה 
ביותר, כי המאמין השלם בה', יודע שזיווג זה רק בידי 
ה', כל ההשתדלות שלו היא רק בתפילות ארוכות מידי 
יום והוא לא נכנס לכל מיני פינות טיפשיות של בירורים 
על גבי בירורים ולא נלחץ מכל מיני פרטים ובררנות 
מיותרת. אם הוא מכיר בחורה טובה לו או לבנו שיש 
לה יראת שמים ומסירות נפש ורצון לעבודת ה' ונשיאת 
חן בסיסית – הוא מיד מתרצה, כי הוא יודע את האמת 
שאין לו שום דרך לדעת מה מתאים לו. וזה נכון כמובן 

גם לבנות ישראל היקרות.
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מי הנשמה 
המתאימה להקים 

איתה בית?
אדם יראה 

לעיניים, והעיניים 
מטעות מאוד. 
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שאלות ותשובות מקו ההלכה

היה לי קופת צדקה לכולל בבית. נודע לי שיש 

משפחה נזקקת מאוד שאוכל בוודאי לעזור להם 

ולקנות להם מצרכים, אז לקחתי מהקופת צדקה 

של הכולל ואני מתכוון לתת את הכסף 

למשפחה זו האם מותר?

כאשר אדם תרם לדבר מסויים 
אסור לו לשנות את הצדקה שנתן 
למקום אחר משום שהעניים 
שבאותו הכולל כבר זכו בכסף 

אפי’ שעוד לא הגיע לידם, ויש 
כאן חיוב נדר שנדר וצריך לקיימו, 

ולכן אסור לקחת מקופת הכולל ולתת 
למשפחה הנזקקת, אלא יקח כסף אחר 

ויתן לאותה המשפחה. )רמ”א יורה דעה סימן רנ”ו 
סעיף ד’(. ואם המשפחה הנזקקת הם קרובים מדרגה 

ראשונה ולא ידע שהם נזקקים, אם הם היו נזקקים עוד 
קודם שהתחייב לתת את הסכום לכולל יכול לשנות 
ולתת להם כי זה נקרא נדר בטעות. )באורח צדקה פרק 

טו”ב סעיף א’(.

אשה נדרה כסף לקופה של נזקקים ללא ידיעת 

בעלה, וכשנודע לבעלה על כך בעיה קשה של 

שלום בית, האם אפשר לעשות התרת נדרים 

על כך?

אף על פי שנדרי מצווה אי אפשר להתיר, מכל 
מקום במקום שנדרה לקופה של צדקה במקום 
שיש בעיה של שלום בית אפשר להתיר את 
הנדר. באורח צדקה פרק י”ד עפ”י שו"ת קנה 

בושם )סי' קי"ד אות ג'(. 

אני נוהג לעשות קרוטונים 

בבית, לוקח לחם וחותך אותו 

לריבועים קטנים, לאחר מכן 

מורח עליו שמן זית ותבלינים 

ומכניס לתנור עד שמתקשה ולאחר 

מכן מניח את הקרוטונים בתוך מרק, 

מה ברכתם?

אם אתה רגיל להכין את הקרוטונים בדרך זו, ברכתם 
המוציא, כי זו אפיה וכשם שעל הצנימים שעושים בבית 
מברכים המוציא. )שלחן ערוך סימן קס”ח( אבל אם אתה 
חותך את הלחם ומטגן אותו בטיגון עמוק, במקרה כזה 

משתנה ברכתו לבורא מיני מזונות.

האשה הלכה ללדת בשעה טובה, חזרתי לפנות 

בוקר לבית והתעסקתי עם הילדים כל שעות 

הבוקר עד שעבר זמן שחרית, ליבי נוקפי שמא 

עשיתי לא כהוגן, אולי הייתי צריך להתפלל 

עלי  מה  לילדים,  לפנות  זה  ואחרי  שחרית 

לעשות כעת לגבי התפילה, והאם צריך להתפלל 

תשלומין?

כלל בידינו שעוסק במצווה פטור מן המצווה והטיפול 
בילדים הינו מוכרח וחובה וזוהי מצוות האב לגדל את 
ילדיו ולחנכם, ולכן בוודאי שעשה כהוגן בזה שטיפל 
בילדים ולא התפלל, ואף אינו חייב בתפילת תשלומין 
שבעיקרה ניתקנה למי שנאנס או שכח ולא התפלל, 
ולא למי שבלאו הכי היה פטור כי היה עוסק במצווה. אור 
לציון )חלק ב’ פרק ז’ הלכה כ”ד בהערות(. שער הציון סימן צ”ג 

והלכה ברורה סימן קח כותב שצריך להתפלל נדבה.

הוצרכתי לחלל שבת עקב פיקוח נפש להסיע 

חולה לבית החולים, האם ראוי שאוריד את הכיפה 

כדי שלא יבואו לחשוד בי, או שעדיף להשאיר 

את הכיפה?

אדרבא אין צריך להוריד את הכיפה כי בוודאי כאשר 
יראו שהוא חובש כיפה יבינו היטב שנוסע לצורך פיקוח 
נפש, מה שאין כן אם יוריד את הכיפה הוא נותן פתח 
לדון אותו לכף חובה. אשר השיב )להגאון הרב אושרי אזולאי 

שליט”א עמ’ רט”ו(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע
"ארבע מאות שקל כסף ביני ובינך מה היא"

אמרו חז"ל, )ברכות נט( מיום שנחרב ביהמ"ק לא 
נראית רקיע בטהרתה, שנאמר "אלביש שמים קדרות 
ושק אלביש כסותם" וצריכים אנו להבין מהו עניין ראיית 
"טוהר הרקיע" והיאך הוא קשור בבנינו של ביהמ"ק ?!

 על מקום ביהמ"ק נאמר    "וזה שער השמיים" – 
כלומר במקום זה יש חיבור בין 

שמים וארץ, חיבור בין גשמיות 
לרוחניות )חומר וצורה(, וזוהי 
תכלית הבריאה שנזכה מתוך 
להתחבר  הגשמית  הארץ 
לקב"ה, וככל שמושגת תכלית 
הרקיע,  ונזדכך  נטהר  כן  זו 
ומצבע אפרורי וקודר נעשה 
צבעי תכלת – שמרמז להשגת 

התכלית  כנ"ל.

זו  תכלית  וכשמתרחקת 
שמים  "אלביש  אזי  מאיתנו 

 – כסותם"  ושק אשים  קדרות 
כלומר מתכסים השמיים בשק ואינם נראים, וממילא 

מובן שכאשר ביהמ"ק )אשר שם יש חיבור בין ארץ 
ושמים(, נחרב ח"ו,טוהר הרקיע אינו נראה, "והסתרת 
פנים" תופסת את מקומה וכשזה קם זה נופל, - כלומר 
כשנופלת הקדושה, קמה כנגדה הטומאה בעזותה 
ובחוצפתה. מערת המכפלה אשר בחברון – היא ג"כ 
נקודת חיבור בין ארץ ושמים כנודע, אשר שם פתח גן 

עדן שמשם עולות הנשמות לעולם העליון )חברון אות 
חבור נון פשוטה וכשמה כן היא"( וודאי ששורה שם 
אור גדול מאוד אלא שעל ידי כסילות ומעשים רעים 
נתחשך השכל ולא יוכל להבחין באור הנפלא. )ראה 

זוהר חיי שרה דף קכח(,

עפרון החתי – לשון עפרורית שמכסה על הפתח 
נמשכות  העפר  ומיסוד  הנכסף, 
עצבות ועצלות שמונעות את 
האדם משפע אלוקי והם כעננים 
המכסים את עיניו מלראות את 
וכנגדם  כנ"ל  הרקיע  טוהר 
צריך  האדם להתגבר בזריזות 
ושמחה ורצונות עזים להתקרב 
לבוראו, וע"י כסופים אלו יוכל 
לבטל ולהכניע את כל המונעים 
שמחשיכים ומכסים את הרקיע 

בשק כנ"ל.

אברהם אבינו ע"ה קנה בכסף 
מלא את מערת המכפלה )וכן 
מקום  את  מלא  בכסף  קנה  דוד 
ביהמ"ק מארונה היבוסי( כלומר בכסופים ורצונות 
כנ"ל שמכניעים את עפרון )עפרוריות וכבדות( ואף אם 
יפתהו יצרו ויחלישהו מן הכסופים – שזהו מה שאמר 
עפרון לאברהם "השדה נתתי לך והמערה אשר בו לך 
נתתיה''  - והינו חינם אין כסף, אעפ"כ יתעקש כאברהם 
"כסף השדה קח ממני" – וכשיקנה בכסף מלא,, 400 

שקל כסף עובר לסחר,, את המקום שמחבר עליונים 
ותחתונים אזי יזכה להוריד את כיסוי השק )גימטריא 
400( מן השמיים, ויזכה לראות את הרקיע בטהרתו – 
"ויחזו את האלוקים.... וכעצם השמיים לטוהר,, ויזכה 
לירש 400 עולמות דכסופין )רצונות( שעתידים הצדיקים 
לירש לעתיד לבוא, אומנם לעפרון  400 שקל כסף הם 
דבר של מה בכך אך לאברהם אבינו הם עולם ומלואו.... 

)מבוסס על לקו"מ תורה י"ז, לקו"ה תפילין ה"ה(

חיבור בין גשמיות 
לרוחניות

חומר וצורה
וזוהי תכלית 

הבריאה שנזכה 
מתוך הגשמיות 
להתחבר לקב"ה

פנינים חסידות ברסלב

הָיוּ אַנְשֵׁי-שְׁלוֹמֵנוּ מַרְחִיבִים בְּדִבּוּרָם בְּגדֶֹל מַעֲלַת 
הַצְּנִיעוּת שֶׁל הַנָּשִׁים, שֶׁהִנֵּה בְּשָׂרָה כְּתִיב כְּשֶׁשָּׁאֲלוּ 
הַמַּלְאָכִים לְאַבְרָהָם "אַיֵּה שָׂרָה אִשְׁתְּךָ" )בראשית 
יח(, אָמַר "הִנֵּה בָּאהֶֹל", וּדְרָשׁוּהוּ רַזַ"ל )ב"מ פז.( 
לְלַמֵּד עַל צְנִיעוּתָהּ שֶׁהָיְתָה בָּהּ בְּשָׂרָה. וְהִנֵּה שָׂרָה 
הָיְתָה לְמַעְלָה בַּנְּבִיאוּת מֵאַבְרָהָם, כְּמוֹ שֶׁאָמְרוּ 
רַזַ"ל שֶׁהָיָה אַבְרָהָם טָפֵל לָהּ בַּנְּבִיאוּת, נִמְצָא 
שֶׁזָּכְתָה עַל יְדֵי צְנִיעוּתָהּ הַגְּדוֹלָה, יוֹתֵר מֵאַבְרָהָם 
שֶׁזָּכָה לְמַדְרֵגוֹתָיו עַל יְדֵי עֲבוֹדָתוֹ בַּתְּפִלָּה וְאַף 
בַּעֲבוֹדוֹתָיו וּבְכָל יְגִיעוֹתָיו הַנַּעֲלוֹת וְהַקְּדוֹשׁוֹת וְאַף 
עַל עֲבוֹדָתוֹ הַגְּדוֹלָה שֶׁל הִתְבּוֹדְדוּת מִחוּץ לָעִיר, 
כְּמוֹ שֶׁאָמְרוּ רַזַ"ל )פסחים פח( אַבְרָהָם קְרָאוֹ הַר, 
שֶׁנֶּאֱמַר בְּהַר ה' יֵרָאֶה. וְכַמּוּבָא בַּזּהַֹר )פרשת חיי 
שרה דף קכח( עַל גּדֶֹל הִתְבּוֹדְדוּתוֹ בִּשְׂדֵה מְעָרַת 
הַמַּכְפֵּלָה שֶׁשָּׁם הִרְגִּישׁ אוֹר הַגָּדוֹל שֶׁל הַמְּעָרָה 
שֶׁעַל כֵּן רָצָה אֶת הַשָּׂדֶה. וְאַף עַל פִּי כֵן זָכְתָה שָׂרָה 
לִנְבִיאוּת יוֹתֵר מִמֶּנּוּ וְהַכּלֹ בְּכחַֹ צְנִיעוּתָהּ בְּאהֶֹל 

בֵּיתָהּ )שיש"ק ו- קצז(.
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איש אשר יראת אלוקיו בליבו

העיר ורמיזה כמרקחה,  היה זה בזמן הגירוש, גירוש 
כל היהודים כולם נסו על נפשם. אחד לא ידע על השני 
הם ברחו בעור שיניהם  רק כדי להינצל, בין הבורחים 
היה רבי שמשון וורטהיימר שלפני זמן קצר התחתן, 
כל אחד מהם ברח לכיוון אחר ודרכם נפרדה. רבי 
שמשון הגיע לעיר וינה באוסטריה, בעיר היה מנהג 
לדאוג לאורחי העיר לסעודות שבת בחירת האורחים 
הייתה שונה, בערב שבת הגבאי קיבל מידע על מי 
שמוכן לארח בביתו אורחים, רשם את שמות המארחים 
והכניס לתיבה בסיום התפילה היו האורחים מכנסים 
יד לתיבה שולפים פתק והולכים לביתו של האיש 

שאותו העלו בגורל.

גם רבי שמשון נהנה מהסדר הזה. במהלך השבוע 
היה קונה לעצמו ארוחות פשוטות אך לכבוד שבת היה 
מתגעגע לאווירה של שבת לשירים ודברי תורה לשכוח 
מעט את צרותיו. מספר שנים לאחר שהגיע לווינה עלה 
בגורלו להתארח בביתה של אחת הנדבניות החשובות, 
אותה אישה אלמנה וממון רב ירשה, על שולחנה 

היו תמיד אורחים טורחת ומכינה 
יכולתה  ככל  מפוארות  ארוחות 
לסעודות השבת, האורחים שרו שיר 
שבת בערגה וכל אורח היה מתכבד 
לומר דבר תורה לפי רמתו ויכולתו 
הנדבנית ישבה ביריקתי החדר וגם 
היא האזינה לשירה ולדברי התורה 

ושאבה מהם סיפוק רוחני עצום.

במהלך השבת הבחינה שרבי 
כיתר  אורח  עוד  אינו  שמשון 

האורחים, בצאת השבת ניגש רבי 
שמשון להודות על האירוח המרומם והיא שאלה אותו 

מהיכן הוא ולאן הוא הולך ... בצניעות סיפר את אשר 
קרהו, אברך צעיר הייתי שנישאתי לפני זמן בוורמיזא 
נאלצנו לברוח מהגירוש והנה זה כבר שנים שאני לא 
יודע כלום על אשתי כל המכתבים ששלחתי לא נענו כל 
המודעות שפורסמו בעיתונות לא העלו לי שום מיידע. 
את דבריו הכואבים שמעו גם קרוביה של הנדבנים 
שהעלו בזהירות רעיון נועז שמה יסכים לבקש התר 

מאה רבנים כידי להינשא לנדבנית.

לאחר שביררו והבינו שרבי שמשון גדוש בתורה 
ויראה שמיים הנדבנית נתנה את הסכמתה לחתונה, 
לשמע ההצעה רבי שמשון נרתע אולם לאחר מחשבה 
כי אפסו הסיכויים למצוא את אשתו, הסכים לשידוך 
והשניים באו בברית הנישואין. דמעות רבות נשפכו 
בחתונה תושבי העיר שכבר הספיקו להכיר את רבי 
שמשון ששו ושמחו בשמחתם. מן העבר השני, אשתו 
האומללה של רבי שמשון לא רק שהייתה בחיים אלה 
שכל הזמן הזה חיפשה אותו בכל מקום אפשרי היא 

אישה שקטה וביישנית ולא הכירו אותה במקומות 
שהסתובבה ועיתונים לא קראה, כל המכתבים ששלח 
בעלה החטיאו את המקומות בהם הייתה. האישה לא 
התייאשה, את חייה הקדישה למציאת בעלה וכך נדדה 

ממקום למקום.

לימים הגיעה לעיר וינה והתאכסנה בהכנסת אורחים 
בעיר, לקראת שבת הודיעו לה על ההסדר שיש בעיר, 
בעזרת הנשים אשת הגבאי אוחזת בתיבת המארחים 
ובהשגחה פרטית מופלאה בשבת הראשונה שלה 
בווינה בפתק שהוציא הופיע שמו של רבי שמשון, 
האישה לא חשדה בכלום הרי זהו שם נפוץ. ערב 
שבת, הטרקלין בביתו של רבי שמשון מוכן לשבת 
הנרות דולקים השולחן ערוך בפאר, כאשר נכנס רבי 
שמשון לבית פתח בשירת 'שלום עליכם' ו'אשת חיל' 

לאחר מכן קידש על היין ....

אשתו לא ידעה את נפשה הרי זהו הנוסח שבעלה 
השתמש זו המנגינה המרגשת בה שר זמירות. עקבה 
אחריו וראתה את תנועותיו שכולם 
תואמים לבעלה, אך לא זיהתה 
אותו כיוון כשעזבה אותו לא היה 
לו חתימת זקן ... והנה בעלה הקים 

משפחה חדשה.

למוצ"ש.  עד  האישה  שתקה 
ובמוצאי שבת בעדינות שאלה 
האם בעבר היה נשוי? הוא ענה 
בניחותא למרות החטטנות, אכן 
לחשה   , בוורמיזא  והתחתנתי 
האישה כמה סימנים כששמע הבין 
שזוהי אשתו הראשונה, אמר לה אל 
תרבי בדברים קחי כסף שתוכלי להתקיים בינתיים 

והמתיני עד שאכלכל את צעדיי.

שעות של חיבוטי נפש עבר עליו, הוא ניגש לנדבנית 
וסיפר לה שאשתו הראשונה מצאה אותו והתראינו, 
החלטתי לפתור אתכן בגט כדי שאוכל לשקול במנוחת 

הנפש את צעדי. 

הסכימה האישה והרי בטוחה שירצה להינשא לה 
ולא לאישה עניה חסרת כל. גם הראשונה הסכימה 
ביודעה שגם אם לא יינשא לה תהיה פנויה. לאחר זמן 
רבי שמשון הודיע שהוא רוצה להינשא לאשתו ראשונה, 
הנדבנית הייתה גם היא יראת שמים והבינה שמאהבתו 
את בוראו וישרת לבבו עשה את זה. נתנה לו סכום 
נכבד תמורת השנים שניהל את עסקיה. השמועה 
עשתה לה כנפים והגיע עד לארמון של מלך אוסטריה 
הוא רצה להכיר את האיש שלא הלך לפי תאוות ליבו 
ומאס בכבוד, עושר וגדולה משום אהבת היושר והאמת. 

ומאז עשהו לאחד מאנשי סודו.

גבר ואישה – פועלי בניין

אלא מה תשאלו, ומה יהיה אם תהיינה בעיות? 
אז אני רוצה להרגיע אתכם, תהיינה בעיות. וגם אם 
תברר את כל הבירורים שבעולם תהיינה בעיות, כי 
שלום בית זו תמיד עבודה ובכל מצב ולכל אחת 
ואחת. הבירורים והבררנות לא יעזרו לך ולא ימנעו 

את הבעיות ובוודאי לא יפתרו אותן.

ולכן לצד התפילות והתחנונים, העבודת המרכזית 
היא לעבוד על עצמך, ללמוד את חובותיך כגבר 
ואת חובותייך כאישה. הקמת בית בישראל פירושה 
ומשמעותה הם רצון ונכונות לעבודה פנימת עמוקה 
מאוד. בית זה בניין ובניין זו עבודה. אל תחשוב מה 
צריך לעשות בן הזוג שלך, תחשוב רק מה אתה 
צריך לעשות. ולכן כתבתי ספרים נפרדים לגברים 
ולנשים ואסרתי לקרוא בספר השל בן הזוג, כדי שכל 
אחד יידע את העבודה שלו ולא יבלבל את עצמו 
במחשבות על העבודה והתפקיד של חברו לחיים.

ועל זה אומר רבי נחמן שכל השידוכים הם מהדעת! 
שהרי כתבנו קודם שמציאות השידוך לא תלויה 
בדעת אלא היא מעל הדעת. אז מה הכוונה שכל 
השידוכים הם מהדעת? הכוונה לחיבור של הנשמות 
שתלוי בעבודה. הדעת האמיתית היא הידיעה שבאנו 
לעולם הזה לעבוד ושכל אחד צריך לעשות את 

העבודה שלו.

כאן צריכים לימוד, וכאן צריכים מאמץ, וכאן צריכים 
השתדלות, וכאן צריכים עבודה, וכאן צריכים הרבה 

מאוד דעת!

זו לא סגולה, זו סיבה ותוצאה

אז אם אתם מחפשים השתדלות אמתית להצלחה 
בחיי הנישואים, זה רק זה: ללמוד היטב ובעיון את 
הספר "בגן השלום" לגברים ו"חכמות נשים" לנשים, 
עוד הרבה לפני שמתחילים בשידוכים, וכל שכן בזמן 
השידוך ובהכנות לחתונה, וביותר לאחר החתונה, 
וללוות את הלימוד בהרבה תפילות. אם יש לכם את 
היסוד הזה ואת ההבנה הפשוטה הזאת ואת הרצון 
לעבוד ולהתאמץ – אין לכם שום בעיה, תתפללו 
ותתחתנו בקלי קלות בלי להכניס ולבלבל את 

עצמכם בפרטים שאין להם שום משמעות.

וזה דבר בדוק ומנוסה, ושמעתי מתלמידים רבים 
מאוד שלמדו את הספרים ומיד התחתנו. וזו לא 
סגולה, אלא הכנה פשוטה לחיים. וברגע שאתה מוכן, 
לא יעכבו לך את הזיווג משמיים אפילו שעה אחת.

התורה לא מספרת לנו את הסיפורים האלה 
בחינם. התורה רוצה שנלמד מהם לעצמנו, לחיים 
שלנו. זו דרך האמונה ודרך השכל הפשוט והישר. 
והמצב שיש היום בעם ישראל של העיכוב בזיווגים 
כל כך כואב, והלוואי שאפילו אחד מהקוראים או 
אחת מהקוראות יעשו את השיקולים הנכונים ויזכו 
להתחתן בזכות המאמר הזה. אפילו אם רק זוג אחד 

יתחתן בזכות זה היה שווה כל המאמר.

בהצלחה!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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רבי שלמה נולד ביום שבת קודש ט' סיוון שנת תר"ח, משחר 
ילדותו ניכר היה ברבי שלמה כי עתיד הוא לגדולות, מנצל 
הוא את שעות הפנאי לחזור ולשנן את הנלמד ואף בערב 
כשכולם שבו לביתם הנער רבי שלמה מכוון הוא את רגליו 
לעבר בית המדרש אבן דנאן, שם ממשיך לשנן בקולו הערב, 
והתמיד בתורה בכל כוחו, לא לזמן ממושך נמשכה השמחה 
ועליזותו של הנער, שכן אביו הצדיק רבי משה בהיותו כבן 

שלושים נפטר בהשאירו את בנו שלמה יתום ורך, אמו 
הצדקת עשתה כל שביכולתה בכדי שיוכל הנער 

להמשיך להתעלות ללא הפרעה.

בהיותו כבן שמונה עשרה בחר בו רבי 
שאול אבן דנאן, מקרובי משפחתו 

ומגדולי הדינים בעיר לחתן לביתו, 
חמיו שראה בו את מעלותיו דאג 
לכל מחסורו בכדי שיוכל להמשיך 

להגות ולהתעלות, עמלו נשא פרי, 
והתחיל להורות שעורי תורה לצעירים 

ומדריכם בנתיבות התורה וההלכה עד 
והעמיד שורה שלימה של תלמידי  שזכה 

חכמים ורבנים, במלאות לו כ"א שנה צירפוהו 
רבני העיר פס אליהם לתת את דעתו בפסקי דין 

מסובכים, ולנוכח ראות עיניהם את דעתו הישרה הטילו 
עליו לפסוק בכל דיני אישות, ועגונות וכו' וסכסוכי ממונות. 

בכל ליבו נכסף לבא לארץ ישראל, כיסופיו ותפילותיו עשו 
פרי ובשנת תקל"ו והוא בן עשרים ושבע שנה הצטרף לדודו 
רבי יצחק אבן דנאן למסע לארץ הקודש, מטרת המסע 
היה בעיקר בכדי ובסופו של דבר להשתקע בארץ הקודש, 
במשך שלושים ושלושה יום שהו בארץ בבקרם בכל מקומות 
הקדושים, ואף אצל גדולי הצדיקים בארץ הקודש שהשתוממו 
לראות את הגאונות הנמצאת אצל רבינו, רמז נאה מצאו 
ל-ל"ג הימים שזכו לשהות בארץ הקודש "גל עיני ואביטה 
נפלאות מתורותיך" בזכות ג"ל ימים שביקרו בארץ הקודש 
זכו ל 'אביטה' נפלאות מתורותיך, מסיבות שונות לא הסתייע 

להם להשתקע בארץ הקודש, ונחמו עצמם שלכל הפחות 
זכו לפסוע ד' אמות בארץ הקודש.

מיד בשובו לארצו בחרה בו קהילת פס לגזבר, ופרנס 
הקהילה, תפקיד זה מילא בשלמות ודאג לכל עניי העיר, 
דמותו האצילה ומראהו הטהור שיוותה לו הוד והדר וזו נתנה 
לו הצלחה ודלת פתוחה אצל שרי ומלכי השלטון, וכך הצליח 
לדאוג לכל מחסור הקהילה ובפרט לאלו אשר נטפלו אליהם 
השלטונות בעלילות שווא. בהיותו כבן שלושים נבחר 
לדיין ומורה צדק, אף למרות שיחד איתו ישבו 
גדולים ממנו בשנים, בהיותו כבן שבעים בחרו 
בו השלטונות הצרפתיים לתפקיד בבית דין 
הגדול בעיר הבירה ראבאט, בראשותו 
של הגאון רבי רפאל אנקאווה, למרות 
הצלחתו בתפקיד זה, אך מאחר והיה 
קשה לו להיות רחוק ממשפחתו אשר 
בפס, לכך ביקש מהשלטונות לשחררו 
מתפקיד זה וכששב לעיר פס, התמנה 
לרב הראשי וראש בית הדין, בכל ימי שבתו 
בבית הדין, גם בעלי הדין הרגישו במידת יושרו, 
ויוצאו מלפניו בארשת שמחה על פניהם הן התובע 
והן הנתבע, בקבלם את דבריו כהלכה למשה מסיני, 
במשך למעלה מחמישים שנה הטביע רבי שלמה את חותם 

אישיותו האצילית והטהורה על העיר פס.

בשנת תרפ"ט הגיע מסכת חייו לקיצה, והם מלאים בפעילות 
ובמעשים טובים, בליל יום הכיפורים, בעת אמירת כל נדרי 
דילג את המילים "מיום כיפורים זה עד יום כפורים הבא עלינו 
לטובה" ניבא ולא ידע מה, ואכן בתחילת חודש חשוון חלה 
במחלה קשה, ואף שהצליח להתגבר עליה ולשוב לעבוד 
את קונו, בכ"ד חשוון שב וחלה ובמוצאי שבת קודש לאחר 
הבדלה החזיר את נשמתו ליוצרה, פטירתו השרתה אבל 
כבד על העיר בהלויתו שנערכה למחרת היום השתתפו 
רבבות מכל רחבי מרוקו ובהם כוהני דת מוסלמים ונכבדי 

ושרי המלוכה. זיע"א.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי שלמה ב"ר 
משה אבן דנאן
כ"ד חשוון

לימון מוסיף המון

הלימון- מלבד הטעם, אחרי שתקראו את המאמר יהיה לכם 
חשק עוד יותר להכניס אותו לסדר היום שלכם.

מיץ לימון מגביר הזעה, לכן יכול לסייע לנו כאשר אנו סובלים 
מצינון, שפעת וחום.

וכן מיץ לימון מומלץ בחורף מכיל כמות נאותה של ויטמין 
C, מחזק את המערכת החיסונית ומונע התפתחות זיהומים 

ומחלות.

אתם יכולים להיעזר בלימון לזירוז תהליך הירידה במשקל, על 
ידי שתיית כוס תה חצי שעה לפני הארוחה, שבתוכה שמתם 
שלוש פרוסות לימון, תסחטו אותן בתוך התה ותשאירו אותן 

עד שתסיימו לשתות.

בדרך זו אתם תמנעו מעצמכם אכילת יתר, תחושו שבעים 
יותר וכך תאכלו פחות אוכל.

הודות ל-פקטין ולסיבים התזונתיים המסיסים שיש בלימון. 
רמות הסוכר בדם שלכם ירדו, מה שימנע את קפיצות הסוכר 
בדם וכך גם תמנעו מעצמכם התפתחות של מחלות כרוניות.

הלימון מחסל רדיקלים חופשיים ומכיוון שהוא מזרז את 
התחדשות התאים. תוכלו עם פרוסת לימון לרחוץ את הפנים 
שלכם מידי יום, כך תאי העור המתים יוסרו ביתר קלות ושכבת 

עור חדשה תצמח על הפנים שלכם. ולמעשה אם תבדקו את 
מוצרי הטיפוח השונים שאתם משתמשים, תמצאו כי הלימון 

הוא אחד מהמרכיבים שלהם.

מפחית כולסטרול ולחץ דם גבוה- כולסטרול יכול לגרום 
ללחץ דם גבוה וה-פקטין שיש בלימון, מפחית את רמות 
הכולסטרול בדם בצורה יעילה. בנוסף לכך, ה-פלבונואידים 

שיש בלימון מחזקים את כלי הדם והלב, האשלגן שיש 
בלימון בשפע, מונע לחץ דם גבוה.

זאת ועוד- הלימון הוא פרי מעולה לטיפל בבעיות 
הקשורות לזיהומים בגרון, אודות ליכולות האנטי-בקטריליות 

שלו.

אז איך צורכים אותו?

ניתן לסחוט בסלטים, להכניס אותו   לכוס 
התה שלכם, או בשייקים. דרך נוספת 
זה פשוט לסחוט חצי לימון בליטר 
מים, עם עלי נענע, והנה לכם מים 

בטעמים בריאים ואפילו טעימים.

נסו את זה בבית...

מעיין הבריאות
אקטואליה בנושא בריאות

ון
מ

לי
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ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"

"קרייצער" לכובסת

אביו של הגאון רבי יוסף חיים זוננפלד זצ"ל, שלימים נעשה רבה 
של ירושלים, נפטר עליו בימי ילדותו, והוא בן שש שנים בלבד. אימו 
הצדקת נטלה על עצמה את עול הבית, והפעילה חנות קטנה. בכל 
שבוע משהרוויחה במסחרה די צרכי הבית לאותו השבוע, גם אם 
היה זה בצמצום רב, לא פתחה את החנות עוד בשאר ימי השבוע.
יוסף חיים הצעיר שקד על תלמודו בישיבה, חרף הרעב והמחסור, 
כשהוא מסתפק בלחם צר ומים במסורה. לימים סיפר לנכדיו, שכל 
זה לא הציק לו ולא הפריע לו בלימודיו. רק על דבר אחד לא יכול 
היה להבליג. בהיותו מטבעו איסטניס גדול, וחסרו לו הפרוטות לשלם 
לכובסת – הצטער מאוד על כך שלא היה באפשרותו ללבוש כסות 
נקייה. התשלום לכובסת למשך שבוע הסתכם בשבעה 'קרייצער' 
)שם מטבע הונגרי באותם ימים(. אחד מחבריו של רבי יוסף חיים 
שלמד איתו בחברותא, היה בן אמידים. ומשהרגיש החבר במצוקתו, 
הפציר בו שיקבל ממנו תמורה על החברותא שהוא קובע איתו, 
אבל כבר אז התרחק הגרי"ח עד קצה הגבול מקבלת טובות הנאה 

מאחרים, בכל צורה שהיא.

מן השמיים ראו בצערו של הגרי"ח, וכפי שהעיד הוא בעצמו, היה 
מוצא מידי שבוע בשבוע, בדרכו מהישיבה לאכסנייתו, את הסכום 
המדוייק שהיה זקוק לכביסה והוא שבעה 'קרייצער'. וזה מדהים: 
למצוא בכל שבוע על אם הדרך את הסכום המדוייק הנצרך לו 
לכביסה! לא חמישה ולא שמונה קרייצער, אלא שבעה בדיוק! עוד 
מספר רבי משה בלוי, ששמע מפיו של הגרי"ח ש'הדבר היה כה רגיל 
אצלו, עד שפעם אחת, שלא מצא את המטבעות, הסתובב ברחוב 
כמחפש דבר מה, עד שהופתע על ידי אחד מחבריו שעבר לידו, 

ושאל: 'חיים, מה אתה מחפש?' ומאז הפסיק למצוא את המטבעות.

מסיפור זה אנו למדים על ההשגחה הנפלאה שיש על כל אחד, 
איך השם יתברך משגיח ומביט על כל פרט בחיי כל יהודי ובפרט 

בחייהם של חכמי ישראל והצדיקים.

בפרשה שלנו אנחנו רואים השגחה עצומה בכל תהליך מציאת 
השידוך של יצחק אבינו, איך השם יתברך משגיח ודואג להשביע 
רצונם של צדיקים. אברהם אבינו בזקנותו דואג לשידוך לבנו אהובו, 
יצחק. ומשביע את אליעזר עבדו ואומר לך כך: "וְאַשְׁבִּיעֲךָ בַּה' אֱלֹקֵי 
הַשָּׁמַיִם וֵאלֹקֵי הָאָרֶץ אֲשֶׁר לֹא תִקַּח אִשָּׁה לִבְנִי מִבְּנוֹת הַכְּנַעֲנִי אֲשֶׁר 
אָנכִֹי יוֹשֵׁב בְּקִרְבּוֹ, כִּי אֶל אַרְצִי וְאֶל מוֹלַדְתִּי תֵּלֵךְ וְלָקַחְתָּ אִשָּׁה לִבְנִי 
לְיִצְחָק". וכך עשה אליעזר והלך לדרכו. אמנם היה ליבו מהסס כיצד 
ידע שאכן זו האשה הראויה לבת אדונו, ולכן התפלל לה' שייתן 
לו סימן: "וַיּאֹמַר ה' אֱלֹקֵי אֲדנִֹי אַבְרָהָם הַקְרֵה נָא לְפָנַי הַיּוֹם וַעֲשֵׂה 
חֶסֶד עִם אֲדֹנִי אַבְרָהָם, הִנֵּה אָנֹכִי נִצָּב עַל עֵין... וְהָיָה הַנַּעֲרָ אֲשֶׁר 
אמַֹר אֵלֶיהָ הַטִּי נָא כַדֵּךְ וְאֶשְׁתֶּה וְאָמְרָה שְׁתֵה וְגַם גְּמַלֶּיךָ אַשְׁקֶה 
אתָֹהּ הכַֹחְתָּ לְעַבְדְּךָ לְיִצְחָק וּבָהּ אֵדַע כִּי עָשִׂיתָ חֶסֶד עִם אֲדנִֹי". ומיד 
נענה ה' לתפילתו: "וַיְהִי הוּא טֶרֶם כִּלָּה לְדַבֵּר וְהִנֵּה רִבְקָה יצֵֹאת אֲשֶׁר 
יֻלְּדָה לִבְתוּאֵל בֶּן מִלְכָּה אֵשֶׁת נָחוֹר אֲחִי אַבְרָהָם וְכַדָּהּ עַל שִׁכְמָהּ, 
וְהַנַּעֲרָ טבַֹת מַרְאֶה מְאדֹ בְּתוּלָה וְאִישׁ לֹא יְדָעָהּ וַתֵּרֶד הָעַיְנָה וַתְּמַלֵּא 
כַדָּהּ וַתָּעַל, וַיָּרָץ הָעֶבֶד לִקְרָאתָהּ וַיֹּאמֶר הַגְמִיאִינִי נָא מְעַט מַיִם 
מִכַּדֵּךְ, וַתּאֹמֶר שְׁתֵה אֲדנִֹי וַתְּמַהֵר וַתּרֶֹד כַּדָּהּ עַל יָדָהּ וַתַּשְׁקֵהוּ, וַתְּכַל 
לְהַשְׁקתֹוֹ וַתּאֹמֶר גַּם לִגְמַלֶּיךָ אֶשְׁאָב עַד אִם כִּלּוּ לִשְׁתּתֹ", ואליעזר 
הודה על ההגשחה הנפלאה "וַיּאֹמֶר בָּרוּךְ ה' אֱלֹקֵי אֲדנִֹי אַבְרָהָם 

אֲשֶׁר לֹא עָזַב חַסְדּוֹ וַאֲמִתּוֹ מֵעִם אֲדנִֹי." שבת שלום.

הכנסת אורחים-סגולה לבנים

קוראים יקרים שלום וברכה השבוע נתמקד בסגולה 
ובמעלת הכנסת אורחים. 

הכנסת אורחים היא מצווה חשובה לעין כמותה וידוע 
שבכוח המצווה הזאת אפשר לזכות לישועות כדוגמא 

להפקד בבנים זכרים.

ומצינו שאברהם אבינו זכותו יגן עלינו ע"י שהוא קיים 
מצוות הכנסת אורחים התבשר בלידת יצחק

וכן מצינו באישה השונמית  מסופר בתנ"ך שהאישה 
השונמית התבשרה רק שהיא זכתה גם כן ע"י מצוות 
הכנסת אורחים, מובא שאליהו הנביא מגיע ומברך 

הבית שיש בו הכנסת אורחים.

בנוסף בפרק קי"ט בתהילים דוד המלך אומר "במה 
יזכה נער את אורחו לשמור כדבריך" אומר דוד המלך 
במה יזכה נער, איך יזכה אדם לנער, לזרע של קיימא, 
לבנים איך? לשמור את אורחו ז"א שיזכה לקיים מצוות 

הכנסת אורחים.

שהקב"ה יזכה אותנו לשמור את מצוות הכנסת 
אורחים בשלמות

שבת שלום ומבורכת

שְׁמוּאֵל בֶּן חַנָּה

סגולה לישראל

הרב נתן 
ארוש

בסגולה 
שבועית

מדור חדש
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זוכה פרשת בראשית: תמר מרגלית שמואל, אופקים.

שְׁמוּאֵל בֶּן חַנָּה
קוֹרְאִים לִי שְׁמוּאֵל –

שְׁמוּאֵל בֶּן חַנָּה.

"בֶּן חַנָּה" הוּא לֹא שֵׁם הַמִּשְׁפָּחָה שֶׁלִּי. זֶה הַשֵּׁם שֶׁבּוֹ 
מַזְכִּירִים אוֹתִי בַּתְּפִלּוֹת, וּמִתְפַּלְּלִים עָלַי הַרְבֵּה.

אִמָּא שֶׁלִּי אוֹמֶרֶת שֶׁהִיא מִתְפַּלֶּלֶת עָלַי מַמָּשׁ כְּמוֹ 
חַנָּה שֶׁהִתְפַּלְּלָה לְבֵן וְזָכְתָה לִשְׁמוּאֵל הַנָּבִיא; אֶלָּא 
שֶׁהִיא – אִמָּא שֶׁלִּי – לֹא מַפְסִיקָה לְהִתְפַּלֵּל עָלַי גַּם 

לְאַחַר שֶׁכְּבָר נוֹלַדְתִּי...

הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ נָתַן לִי מַתָּנוֹת: אֲנִי יֶלֶד יְצִירָתִי וְחָכָם.

בְּגִיל שָׁלוֹשׁ, בַּגַּן, קָלַטְתִּי אֶת לִמּוּד הָאוֹתִיּוֹת בְּקַלּוּת. 
אָמְנָם כְּבָר אָז הָיָה לִי קָשֶׁה לָשֶׁבֶת עַל כִּסֵּא, וְהִסְתּוֹבַבְתִּי 
וְשִׂחַקְתִּי תּוֹךְ כְּדֵי שֶׁאֲנִי שָׁר אֶת הַשִּׁירִים עַל הָאוֹתִיּוֹת, 
אַךְ כֻּלָּם קִבְּלוּ אֶת זֶה בַּהֲבָנָה וְחָשְׁבוּ שֶׁאֲנִי בְּסַךְ הַכּלֹ 

יֶלֶד קָטָן שֶׁצָּרִיךְ לְהִתְרַגֵּל לִסְדָרִים וּלְמִשְׁמַעַת.

אַךְ מַה שֶּׁטּוֹב עַד גִיל 
שֵׁשׁ, כְּבָר לֹא פָּשׁוּט בִּכְלָל 
בְּבֵית הַסֵּפֶר. וּכְשֶׁגַּם אָז 

לָשֶׁבֶת  הִתְקַשֵּׁיתִי 

וְלִלְמדֹ, הַמַּצָּב נַעֲשָׂה מְסֻבָּךְ בְּהֶחְלֵט.

בְּמֶשֶׁךְ הַשָּׁנִים עָשׂוּ לִי הַרְבֵּה מִבְצָעִים שֶׁלֹּא כָּל כָּךְ 
הִצְלִיחוּ. וְאִמָּא שֶׁלִּי לֹא הִפְסִיקָה לְהִתְפַּלֵּל: "רִבּוֹנוֹ 
שֶׁל עוֹלָם, שֶׁיִּהְיֶה לִשְׁמוּאֵל בֶּן חַנָּה יִשּׁוּב הַדַּעַת, רגַֹע, 

וְשֶׁיַּקְשִׁיב יָפֶה לַמְלַמֵּד".

הַמְלַמֵּד שֶׁלִּי הִמְלִיץ שֶׁאֶקַּח סוּג שֶׁל כַּדּוּר, רֶטָלִין, 
וּלְהַצְלִיחַ לָשֶׁבֶת  לְהִתְרַכֵּז  יְלָדִים  לְהַרְבֵּה  שֶׁעוֹזֶרֶת 

בַּמָּקוֹם.

כֻּלָּם חָשְׁבוּ שֶׁבְּכָךְ הַבְּעָיָה תִּפָּתֵר, אַךְ זֶה לֹא תָּמִיד 
עָזַר, וַעֲדַיִן הָיָה לִי קָשֶׁה מְאדֹ לָשֶׁבֶת בְּלִי לָקוּם וּלְטַיֵּל 

בִּזְמַן הַשִּׁעוּרִים.

קָשֶׁה לִי לְהַסְבִּיר לָכֶם אֶת הַתְּחוּשָׁה שֶׁל יֶלֶד שֶׁצָּרִיךְ 
לָזוּז כָּל הַזְּמַן כְּמוֹ קְפִיץ. בְּגִיל תֵּשַׁע הַתְּחוּשָׁה הַזּוֹ 
הִתְחִילָה לְהַצִּיק לִי. הֶחְלַטְתִּי שֶׁאֲנִי רוֹצֶה לְהַצְלִיחַ 
לִהְיוֹת רָגוּעַ וְלָשֶׁבֶת לִלְמֹד בְּלִי שֶׁמַּשֶּׁהוּ בְּתוֹכִי לֹא 

נוֹתֵן לִי מְנוּחָה.

בְּכָל  הִשְׁתַּדַּלְתִּי 
לַעֲמֹד  כֹּחִי 

בַּהַחְלָטָה 
הַזּוֹ, אַךְ לֹא תָּמִיד הִצְלַחְתִּי.

כְּדֵי לָתֵת לְעַצְמִי חִזּוּקִים - שָׁמַרְתִּי אֶת הַמַּמְתַּקִּים 
שֶׁמְּחַלְּקִים אֶצְלֵנוּ בְּשַׁבָּת, לַמִּבְצָעִים שֶׁעָשִׂיתִי לְעַצְמִי: 

בְּכָל יוֹם שֶׁהִתְנַהַגְתִּי יָפֶה, כִּבַּדְתִּי אֶת עַצְמִי בְּמַמְתָּק.

וְאִמָּא שֶׁלִּי הִמְשִׁיכָה לְבָרֵךְ אוֹתִי וּלְהִתְפַּלֵּל 
עָלַי לְלֹא הֶרֶף. נִרְאֶה לִי שֶׁהַמִּלִּים שֶׁאִמָּא 
חָזְרָה עֲלֵיהֶם הֲכִי הַרְבֵּה פְּעָמִים בְּיוֹם 

הָיוּ: "שְׁמוּאֵל בֶּן חַנָּה" וְ"רגַֹע וְיִשּׁוּב 
הַדַּעַת".

יוֹם אֶחָד שָׁמַעְתִּי שֶׁהַהוֹרִים 
לְמֻמְחֶה  הוֹלְכִים  שֶׁלִּי 
שֶׁיָּכוֹל לַעֲזרֹ לִילָדִים כָּמוֹנִי, 

לְעַצְמִי  אֲחַפֵּשׂ  אֲנִי  שֶׁגַּם  וְהֶחְלַטְתִּי 
"מֻמְחֶה".

פָּנִיתִי לְכַמָּה יְלָדִים נוֹסָפִים מֵהַכִּתָּה 
שֶׁלִּי וְגַם מִכִּתּוֹת אֲחֵרוֹת, שֶׁלֹּא קַל לָהֶם 
לְהִתְרַכֵּז בַּשִּׁעוּרִים כָּמוֹנִי – יַלְדֵי "קְפִיצִים", 
רוֹצִים רַק טְרַמְפּוֹלִינוֹת וְאוֹהֲבִים לָשִׁיר, 

לִשְׂמחַֹ וְלִקְפּץֹ...

ההמשך ודאי מעניין, אך תדעו בשבוע 
הבא
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בית ושמו בית ספר פרק יא' 

יוסי הוא... בעצם סליחה, רציתי לספר על מויישי. אז, 
מויישי הוא... שוב סליחה, התבלבלתי רציתי לספר על 
דודי.  אז  דודי הוא... האמת היא, שיכולתי להשתמש 
בסיפורים על עשרות שמות, בעצם אפילו על מאות 
שמות ואם אדייק אז מדובר על אלפי שמות. בוודאי 
גם אתם מכירים סיפורים שכאלו. כל שם הוא עולם 
ומלואו. כל שם הוא נשמה יהודית שסוחבת אחריה 
בקושי, משפחה שלמה.  ישבתי עם עצמי וחשבתי: 

מה כבר אפשר עוד לכתוב, שעוד לא נכתב ודובר. 
כיצד אפשר לנחם, מה עוד יש לומר.

אלפי נערים ונערות

למי שעדיין לא הבין, אני מתכוון 
ביותר  הכואבים  הפצעים  לאחד 

בציבור שלנו. שחלק מגדולי הדור 
אף מגדירים פצע זה כ"בעיית הדור". 

אני מדבר על הנערים והנערות הנושרים.  
נושרים, מה הקשר?! הרי הנושא השבוע צריך 

להיות: "התמודדות עם ילד מתקשה"?! נכון. אני מתכוון 
"ילד מתקשה, שלא עזרו לו ונשר ממערכת הלימודים 
לרחוב" לצערנו, יש היום אלפי בני נוער חרדיים נושרים, 
מנתונים מעודכנים מדובר בעשור האחרון, על תופעה 
של כעשרים אלף בנים ובנות נושרים.  אתם שומעים!!! 
לא מאה ולא אלף "עשרים אלף" אתם מעכלים מה זה 
"עשרים אלף"???  זה עשרים אלף אימהות שישנות על 
כרית ספוגה בדמעות של דם.  זה עשרים אלף אבות 
שמסתובבים כל לילה במיטה ולא יכולים להירדם, 
עד שהם שומעים את הרעש של המפתח שמסתובב 
בחור המנעול, בשעה 4 לפנות בוקר כשהילד שלהם 
בן החמש עשרה חוזר מחברים או מהמסיבה בעיר.  
זה עשרים אלף לאחים ואחיות שלא מבינים, למה 
אמא שלהם בוכה בכל פעם שהיא מתפללת בהדלקת 
נרות שבת, או קוראת תהילים. זה עשרים אלף כסאות 
בשולחן השבת, שהבן או הבת לא ישבו עליהם וישירו 
שירי שבת קודש.  וזה עשרים אלף נשמות טהורות, 
שיכלו להקים דור של יהודים כשרים, וחלקם היום 
מחפשים מי ישחרר אותם בערבות, ומי יגיע איתם 

לקצינת מבחן.

נשמות טהורות

האמת היא, שהשנה לא רציתי בכלל להעלות את 

הנושא של נוער נושר.  הלב כבר כמעט התרגל לראות 
את הנשמות הטהורות האלו "מחפשים את עצמם" וגם 
ראיתי בעיני, את חמלת ה' יתברך שדואג "שלא ידח 
ממנו נידח" ושלח לנו את הצדיק האמת רבינו הקדוש 
רבי נחמן מברסלב שמוצא דרכים ומסילות לליבם, וב"ה 
הרבה נערים חוזרים למוטב ומתחילים להסתדר. אך 
עדיין הלב כואב בכל פעם שיוצאים לרחובה של עיר 
ורואים את אותם נשמות טהורות עדיין ללא מסגרת. 
במסגרת עבודתי במחלקה החרדית בחטיבה לקידום 
נוער וצעירים בעיריית ירושלים, אני נתקל מידי יום 
בנערים נושרים שכמעט כולם עברו את אותו 

תהליך נשירה.

סיפור טרי

ביום רביעי שעבר, בשעה 4 לפנות 
בוקר, אספתי קרובי משפחה שחזרו 
מחו"ל, מתחנת הרכבת "נבון" בירושלים. 
החניתי את הרכב, וחיכיתי להם סמוך לשער 
היציאה במבנה הגדול של תחנת נבון.הטמפרטורה 
הייתה 8 מעלות, הקור חדר לעצמות, ועד שהם יגיעו 
ויעלו, נכנסתי והסתובבתי במבואות ובמעברים של 
התחנה. באחד הפינות ראיתי נער צעיר שהתכרבל בתוך 
קפוצ'ון ויישן על הריצפה, הציציות שלו בלטו מהקפוצ'ון, 
הבנתי שזה נער שלנו, והערתי אותו בזהירות.  ניסיתי 
לשוחח איתו, אך לא היה כ"כ שיתוף פעולה, הוא היה 
רדום והתקשה להתעורר. הצעתי לו עזרה, אך כלום. 
הילד לא רצה לשוחח. לצערי, הייתי מוכרח ללכת, 
קרובי המשפחה שלי כבר חיכו ביציאה, נתתי לו את 
מספר הטלפון שלי, אך כבר חלף שבוע והוא לצערי לא 
חייג. ביציאה מהתחנה, אמר לי אחד המאבטחים, ראינו 
אותך במצלמות מנסה להעיר את הילד, אם זה מעניין 
אותך, כמעט כל לילה יש לנו כאן נערים ישנים, פעם 
גם אנחנו היינו מנסים לשוחח איתם, פשוט התייאשנו, 

הם לא סומכים על אף מבוגר...

הם לא רואים שהילד שלהם מתדרדר??? 

הורים יקרים, על אותם עשרים אלף נערים שכבר 
נשרו אנו בוכים, אבל מה עם אותם אלו  שבדרך??? 
מה עם אותם ילדים המוגדרים "נושרים-סמויים" שזה 
רק עניין של זמן שגם הם יגיעו לרחוב?!  עד לפני 
כמה שנים היינו רואים רק "נוער" היום כבר רואים 
"ילדים" אם נעקוב קצת אחרי סתם ילדים "בעייתיים" 

בהתדרדרות  שנים  כמה  לאחר  נבחין  מהשכונה 
הדרגתית.להתדרדרות יש צורה, אי אפשר לפספס 
אותה. פתאום סגנון הדיבור נהיה קצת רחובי, התספורת 
כבר לא מה שהייתה, הבגדים מתחילים לקבל צורה 
אחרת. ואני מסתכל ושואל האם רק אני שם לב שזה 
לא אותו ילד?! האם ההורים של אותו ילד לא רואים 

שהילד שלהם מתדרדר??? 

לא נולדו ביום אחד

הורים יקרים! הרי גם ה"עשרים אלף" לא נולדו ביום 
אחד. עוד ילד ועוד ילד וחבר מביא חבר ושכן עוד שכן.

היום אפשר לאכלס מכמות הנושרים עיר! האם עוד לא 
הגיע הזמן שנתעורר?!  האם אנו בטוחים שח"ו המספר 
הזה לא ילך ויגדל? ואולי ח"ו אחד מהקרובים אלינו 
יהיה בין הנושרים? ומי הוא זה שיכול לומר: שלום עלייך 
נפשי, לי זה לא יקרה?! בחישוב פשוט, הרי עשרים אלף 
זה לפחות ילד אחד מכל בנין מגורים. עלינו לצעוק 
"עד מתי!!!" המאמר השבוע, אמנם מדבר על תופעת 
"הנושרים" אך מבחינתי, הוא פתיחה להמשך הנושא 

שלנו "השלכות של קשיים לימודים בבית הספר".

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש להצלחת
שניר בן כרמלה

כרמלה בת גאולה גילה

להקדשת העלון: 02-5308000

ילד קטן התלונן לאמו על כאבי בטן חזקים, 
ולכן הוא רוצה תרופה. "מתוק שלי" עונה אימה, 
"יכול להיות שאתה באמת צריכה תרופה, 
אבל כנראה שהבטן שלך פשוט ריקה ולכן 
היא כואבת, בא תכניס משהו לבטן ותראה 

שהכאבים יחלפו ואכן כך היה.

אבא של הילד הגיע הביתה בערב ופנה 
לאישתו ואמר, "תוכלי בבקשה להביא לי כדור? 

הראש שלי ממש כואב...".

"אבא", התערב הילד, "אני יודע איך לעזור 
לך!". "איך אתה יכול לעזור לי?" הוא שאל. 
"אימא הסבירה לי היום שהראש כואב בגלל 
שהוא ריק אז אתה צריך להכניס משהו פנימה!".

בדיחות הדעת
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